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VOORLOPIG VERSLAG 
Vastgesteld 3 maart 1986 

De vaste commissie voor Financiën1 belast met het voorbereidend 
onderzoek van dit wetsvoorstel heeft de eer omtrent haar voorlopige 
bevindingen als volgt verslag uit te brengen. 

Algemeen 

De leden van de P.v.d.A. fractie hadden met instemming van het 
onderhavige wetsvoorstel kennisgenomen. Zij hadden echter als een 
teleurstelling ervaren, dat op een aantal onderdelen van het toezicht op 
het verzekeringswezen, deels ondanks eerdere toezeggingen, nu nog 
geen wetgeving wordt voorgesteld. In het vervolg van dit verslag kwamen 
zij daarover nog uitvoerig te spreken. Daarnaast betreurden zij met de 
regering in hoge mate, dat de in de eerste EEG coördinatie-richtlijn voor 
het levensverzekeringsbedrijf gestelde aanpassingstermijn zo ruim is 
overschreden. De aanpassing van de nationale wetgeving waartoe het 
onderhavige wetsvoorstel strekt had op 15 september 1981 in werking 
moeten treden. Dat betekent een overschrijding van ruim 4 jaar en dat 
achtten deze leden onaanvaardbaar. Aangezien de redenen van deze 
vertraging voor een belangrijk deel al bij de behandeling van de Wet 
toezicht schadeverzekeringsbedrijf besproken zijn, volstonden zij met het 
verzoek om een actueel overzicht van de effectuering van de bij die 
behandeling aangekondigde maatregelen op organisatorisch en personeel 
vlak. 

Qua toezichtssystematiek wordt, aldus deze leden, voor het toezicht op 
het levensverzekeringsbedrijf nauw aansluiting gezocht bij de recent 
vernieuwde en aangepaste toezichtsregels voor het schadeverzekerings-
bedrijf, zonder daar wezenlijk nieuwe elementen aan toe te voegen. De 
belangrijkste wijzigingen in het toezicht op het levensverzekeringsbedrijf 
zijn daar ook al uitvoerig aan de orde geweest en deze leden zagen 
daarom geen aanleiding daar op hoofdpunten nog op terug te komen. 

De uiteindelijke keuze van de regering om de aanpassing aan de 
EEG-richtlijn en de verdere vernieuwing van de toezichtsregelen voor het 
levensverzekeringsbedrijf te bewerkstelligen via een wijziging van de Wet 
toezicht schadeverzekeringsbedrijf wordt in de memorie van toelichting 
verdedigd met een opsomming van de voordelen. Blijkens het advies van 
de Raad van State heeft de Verzekeringskamer op, naar de Raad meent, 
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overtuigende gronden aangeraden niet tot de integratie van het toezicht 
op het schadeverzekeringsbedrijf en het levensverzekeringsbedrijf in één 
wet over te gaan. De hier aan het woord zijnde leden zouden graag 
vernemen welke die gronden waren. Zelf zagen zij als een bezwaar, dat bij 
latere noodzakelijke aanpassingen aan nieuwe EEG-richtlijnen de kans 
bestaat dat er dan problemen optreden. De Minister van Financiën is 
hierover blijkens zijn brief van 24 januari 1985 tamelijk optimistisch, waar 
hij als één van de voordelen van een geïntegreerde wet aanvoert dat de 
wetgevingsprocedure voor overeenkomstige aanpassingen van zowel de 
bepalingen voor het schadeverzekeringsbedrijf als die voor het levensver-
zekeringsbedrijf in de toekomst efficiënter kan verlopen. Maar dat 
veronderstelt, aldus deze leden, dat de richtlijnen a. gelijktijdig worden 
vastgesteld en b. materieel eensluitend zijn. En de ervaring leert juist dat 
zeker aan de voorwaarde ad a. niet altijd voldaan wordt. Zit dan in een 
geïntegreerde wet niet een min of meer automatische vertragingsfactor 
ingebakken? Het is immers niet goed voorstelbaar, dat wanneer b.v. een 
schade-richtlijn zou worden vastgesteld, met de aanpassing van de wet 
wordt gewacht totdat ook de leven-richtlijn is vastgesteld. Graag vernamen 
zij het oordeel van de regering. En, zo vroegen zij verder, wat zijn de 
gevolgen wanneer er materiële verschillen gaan optreden tussen de 
richtlijnen? Hebben deze aspecten bij de afweging een rol gespeeld? 

Teneinde de aanpassing van de wetgeving aan de richtlijn zo spoedig 
mogelijk tot stand te brengen, heeft de regering, zo constateerden deze 
leden vervolgens ervan afgezien om de reeds aangekondigde bepalingen 
inzake een regeling ter zake van de goedkeuring door de Verzekeringskamer 
van de overdracht van aandelen in een verzekeringsmaatschappij en de 
vervanging van het huidige adviesrecht van de Verzekeringskamer door 
een aanwijzingsrecht in het huidige wetsvoorstel op te nemen. Deze 
leden betreurden dat en brachten onder de aandacht dat de uitvoering 
van de op 20 december 1983 aanvaarde motie-Kombrink (18 100, IX B, 
nr. 26) weer langer op zich laat wachten. Kan overigens worden aangegeven 
hoe het staat met de voorbereiding van de uitvoering van de overige 
elementen van die motie? 

Blijkens de memorie van toelichting ligt het in de bedoeling om terzake 
van de vervanging van het adviesrecht in een aanwijzingsrecht en de 
invoering van een toestemmingsvereiste voor aandelentransacties een 
afzonderlijk wetsvoorstel in te dienen. Daarbij is overwogen dat deze 
wijzigingen een grondige studie en overleg met de Verzekeringskamer en 
het verzekeringsbedrijf vergen. Is met die studie een aanvang gemaakt en 
heeft er reeds (een eerste) overleg plaatsgevonden met de Verzekerings-
kamer en/of het verzekeringsbedrijf? Zo nee, waarom niet? Kan aangegeven 
worden wanneer het betreffende wetsvoorstel tegemoet gezien kan 
worden? Maakt, zo vroegen deze leden verder, de problematiek waarop 
het ingetrokken amendement-Kombrink zag van genoemde studie en 
overleg deel uit? Zo nee, waarom niet? Ligt het overigens in de bedoeling 
om ook deze elementen in het aangekondigde wetsvoorstel op te nemen? 
Zo nee, vindt er dan nog een nadere bezinning terzake plaats? Kan 
worden aangegeven welke argumenten zich tegen een toetsing van 
deelnemingen in en door verzekeringsbedrijven verzetten? Het belang van 
een toetsing is, aldus deze leden, met name bij levensverzekeringsbedrijven 
meer nog dan bij schadeverzekeringsbedrijven zo belangrijk, omdat het 
levensverzekeringsbedrijf zo'n sterk beleggingskarakter vertoont. Dit 
uiteraard onverlet de sterke voorkeur die zij hebben voor een concern-
toezicht. 

Kan, zo vroegen deze leden tot slot, een totaal-overzicht worden 
gegeven van de (wederzijdse) deelnemingspercentages van banken en 
verzekeraars? 

De leden van de C.D.A. fractie waren erkentelijk voor dit wetsvoorstel, 
dat het levensverzekeringsbedrijf beoogt te incorporeren in een gecombi-
neerde Wet op het verzekeringsbedrijf en er tevens toe strekt de wetgeving 
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aan de EEG-richtlijn aan te passen. Daar het wetsvoorstel mutatis 
mutandis dezelfde regels bevat als de onlangs behandelde nieuwe regels 
voor het schadeverzekeringsbedrijf, stelden deze leden nog slechts de al 
eerder gestelde vraag of de begrafenisnatura-verzekeringen niet tevens 
geregeld kunnen worden. 

Tenslotte vroegen deze leden de mogelijkheid vrij te laten, dat bij 
pensioenfondsen door verzekerden vrijwillig risico's kunnen worden 
bijverzekerd onder nader te stellen voorwaarden voor wat betreft het 
toezicht, zulks naar aanleiding van opmerkingen van de Adviescommissie 
voor Pensioenen. 

De leden van de V.V.D.fractie begonnen hun bijdrage aan dit voorlopig 
verslag met waardering uit te spreken over de snelle totstandkoming van 
dit wijzigingsvoorstel. Nog voordat een parlementaire discussie over 
gewijzigde regelgeving is afgerond wordt een nieuw wijzigingsvoorstel 
gedaan; een bijzondere gang van zaken, zo meenden zij. Zij konden deze 
bijzondere procedure enerzijds billijken omdat de regering terecht haast 
maakt met de invoering van de Wet toezicht schadeverzekering. Anderzijds 
was het de overzichtelijkheid van een tot stand te brengen Wet toezicht 
verzekeringsbedrijf ten goede gekomen als indertijd meer haast gemaakt 
was. 

Waarom is indertijd bij de indiening van het wetsvoorstel toezicht 
schadeverzekeringsbedrijf (15 612) of op enig later moment niet gekozen 
voor een integrale aanpak? Nochtans wilden zij zich niet tegen de nu 
gevolgde procedure verzetten. Zij spraken hierbij de hoop uit dat de 
behandelingstermijn korter zou zijn dan voor het wetsvoorstel 15 612. 

Zij hadden voorts kennis genomen van de Europese discussie over de 
tweede coördinatierichtlijn schadeverzekering en levensverzekering. Zij 
vroegen de regering om een nauwkeuriger inschatting van de voortgang 
van die discussie dan in het nader rapport is gegeven. 

Deze leden konden in hoofdlijnen instemmen met de voorstellen van de 
regering. Ook zij hechtten naast de uitvoering van de richtlijn aan integratie 
van het toezicht op de schade- en levensverzekeringsbedrijven. M.b.t. de 
integratie hadden deze leden een nadere reactie op het advies van de 
Raad van State node gemist. 

Waarom is het advies van de Verzekeringskamer niet gevolgd? En wat 
is de aanleiding voor de Minister van Financiën geweest om zijn standpunt 
met betrekking tot de integratie te wijzigen? 

Mede met het oog op het standpunt dat hunnerzijds bij de behandeling 
van het wetsvoorstel toezicht schadeverzekeringsbedrijf was ingenomen, 
verheugde het deze leden, dat voorlopig is afgezien van uitbreiding van 
de bevoegdheden van de Verzekeringskamer. Wel vroegen zij nadere 
specificatie van het geplande overleg en de te verrichten studie. 

Op wat voor een termijn verwacht de regering dat de resultaten van 
deze acties in een nader standpunt zullen neerslaan? 

Met enige nadruk herhaalden de hier aan het woord zijnde leden hun 
opvatting dat de Verzekeringskamer geen uitbreiding van bevoegdheden 
dient te verkrijgen. Naar hun inzicht beschikt de onderhavige bedrijfstak 
over voldoende zelfregulerende verantwoordelijkheid. 

Vergunning 

De leden van de V.V.D.-fractie vroegen zich af of de voorwaarde 
betreffende de rechtsvorm niet ongelijk uitwerkt voor Nederlandse en 
buitenlandse verzekeraars. 

Nederlandse verzekeraars komen slechts voor een vergunning in 
aanmerking, indien zij een N.V. of een onderlinge waarborgmaatschappij 
zijn. Buitenlandse verzekeraars komen in aanmerking voor een vergunning, 
indien zij naar het recht van het land van herkomst rechtspersoon zijn. 
Deze laatste omschrijving is naar de mening van deze leden aanmerkelijk 
ruimer dan de Nederlandse mogelijkheden. 
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Financiële e isen 

Een belangrijk nieuw element in de wettel i jke toezichtsregels voor 
levensverzekeraars is het vereiste van een toereikende solvabi l i tei tsmarge. 
Kan, zo was de vraag van de leden van de P.v.d.A. f ract ie, worden 
aangegeven op welk niveau de solvabil i teitsmarge de afgelopen jaren 
lag? Zijn er maatschappi jen die op dit moment niet aan de te stellen 
solvabil iteitseisen voldoen? Zo ja, om hoeveel maatschappi jen gaat het 
hier en wat is hun huidige solvabil i teit. Voorziet, zo vroegen zij verder, de 
richtl i jn in een aanpassing van het absolute min imum van de vereiste 
solvabil i teitsmarge? 

Kan de regering voorts aangeven of en, zo ja, hoe de vorderingen ex 
art. 80 , lid 2, letters b tot en met d, in de technische voorzieningen 
verwerkt moeten worden? 

Kan de regering aangeven, zo vroegen de leden van de V.V.D.-fract ie 
waarom ook toekomst ige winst bij de bepaling van de solvabil i teit wordt 
meegerekend? Hoe word t bepaald hoe reëel een toekomst ige winstraming 
is? Voorts vroegen deze leden zich af in hoeverre de voor l iggende eisen 
de verzekeringsmarkt voor nieuwe toetreders zullen afschermen? Acht de 
regering een degelijk afschermend effect verdedigbaar? 

Kan worden aangegeven hoeveel nieuwe aanbieders de laatste 10 jaar 
op de hier besproken verzekeringsmarkten zijn toegetreden? Ook deze 
leden vroegen zich af hoeveel maatschappi jen als gevolg van het nieuwe 
minimum-garant iefonds zouden moeten l iquideren. 

Ui tbre id ing van de b e v o e g d h e d e n van de V e r z e k e r i n g s k a m e r 

Waarom, zo vroegen de leden van de V.V.D.-fract ie, dient de Verzeke-
ringskamer, alvorens een vergunning van een verzekeraar met de zetel in 
een andere lidstaat in te trekken, de toezichthoudende autor i tei t in het 
zetelland te raadplegen? 

Buitenlandse m a a t s c h a p p i j e n 

In zijn commentaar wijst het Verbond van Verzekeraars in Nederland op 
een mogeli jke lacune t.a.v. overeenkomsten van levensverzekeringen, die 
door buitenlandse verzekeraars zonder vestiging in Nederland worden 
gesloten, waarbij deze overeenkomsten wel binnen de Nederlandse 
rechtssfeer vallen. De leden van de fractie van de P.v.d.A. vernamen graag 
het oordeel van de regering dienaangaande. 

In hoeverre is de solvabil iteitseis van een Verzekeraar, van buiten de EG 
afwi jkend van de eis van een Verzekeraar, die alleen in Nederland 
opereert, en van een verzekeraar die in Nederland en en ander EG-land 
optreedt, vroegen de leden van de V.V.D.-fract ie. 

Noodrege l ing 

Blijkens de memorie van toel icht ing gaat het wetsvoorstel er, aldus de 
leden van de P.v.d.A. f ract ie, vanuit dat de noodregel ing ook op niet-EEG-
verzekeraars van toepassing zal zijn. Deze leden zagen graag nader 
toegel icht hoe in een dergeli jk geval de noodregel ing verloopt. 

Versch i l len tussen he t w e t s v o o r s t e l en de EEG r icht l i jn 

De leden van de V.V.D.-fract ie hadden kennis genomen van het 
argument van de regering om ook voor onderl inge waarborgmaatschap-
pijen 8 0 0 0 0 0 rekeneenheden als solvabil i teitsnorm aan te houden. Zij 
vroegen zich echter af welke overwegingen aan de richtl i jn ten grondslag 
l iggen voorzover die bepaalt dat onderl inge maatschappi jen slechts 
600 0 0 0 eenheden als norm aan hoeven te houden. 
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ARTIKELEN 

Artikel I, c. Artikel 1 

De leden van de fracties van P.v.d.A. en C.D.A. vernamen graag het 
oordeel van de regering over het standpunt van het Verbond van Verzeke-
raars in Nederland inzake de definitie van overeenkomsten van levensver-
zekering. 

Artikel I, G, Artikel 6 

Kan de regering uitvoerig ingaan, zo vroegen de leden van de P.v.d.A.-
fractie, op de reactie van het Verbond van Verzekeraars in Nederland 
terzake van de afbakening van activiteiten, die bedrijfspensioenfondsen 
etc. mogen ondernemen zonder dat zij onder de onderhavige Wet 
toezicht verzekeringsbedrijf komen te vallen. Is het overigens juist, dat de 
voorgestelde vrijstelling voor directiepensioenfondsen en andere lichamen, 
die niet onder de Pensioen- en spaarfondsenwet vallen, in de Wet op het 
levensverzekeringsbedrijf niet voorkomt? Blijkens de memorie van 
toelichting beoogt de voorgestelde afbakening de bestaande mogelijkhe-
den tot het uitvoeren van zgn. vrijwillige voorzieningen in essentie niet 
aan te tasten. De toevoeging van de woorden in essentie riep bij de hier 
aan het woord zijnde leden de vraag op of toch inperkingen hebben 
plaatsgevonden. Zij konden dat moeilijk beoordelen en zagen een nadere 
uitzetting van de zijde van de regering graag tegemoet. Strookt de 
voorgestelde regeling, zo vroegen zij verder, met het in 1949 overeenge-
komen gentlemen's agreement en de beschikking van de Staatssecretaris 
van Sociale Zaken en Werkgelegenheid van 28 november 1 983, Stcrt. 
231 ? Zo nee, op welke punten conflicteert zij daarmee? Voorziet de 
mogelijkheid ex. lid 5 om nadere regelen te stellen erin om daaraan 
tegemoet te komen en is deze voorziening m.n. ook daarom in de wet 
opgenomen? Is, zo vroegen deze leden verder, de voorbereiding van de in 
het vijfde lid voorziene verdere regelen al ter hand genomen? Zo nee, is 
de regering voornemens daar op korte termijn een aanvang mee te 
nemen? 

Voor voorzieningen die in het verleden zijn getroffen en niet stroken 
met de voorgestelde afbakening, behelst artikel XII een overgangsbepaling. 
Deze leden zouden het op prijs stellen als een kwalitatief en kwantitatief 
inzicht zou worden gegeven in aard en omvang van die voorzieningen. 

De voorgestelde regeling bevat voor de pensioenlichamen een vrijstelling 
onder voorwaarden. Kan nader worden uiteengezet hoe het toezicht 
verloopt indien de bedoelde lichamen niet aan die voorwaarden voldoen? 
En hoe is in die gevallen de samenhang met de Pensioen- en spaarfond-
senwet geregeld? In dit verband zagen deze leden graag ook toegelicht of 
in die situatie de branche beheer over collectieve pensioenfondsen van 
toepassing is? 

De leden van de V.V.D.fractie achtten het enigzins misleidend dat in 
een wetswijziging inzake het toezicht op het schadeverzekeringsbedrijf 
bepalingen inzake pensioenfondsen zijn opgenomen. Dit gevoel werd nog 
eens versterkt door het niet raadplegen van organisaties van belangheb-
benden in de voorbereidingssfeer. Zij stelden tegen die achtergrond de 
volgende vragen: 

Waarom is het wetsvoorstel niet beperkt tot het uitsluiten door pen-
sioenfondsen van diegenen, die geen arbeidsrechtelijke band heben met 
de bedrijfstak of onderneming waaraan het pensioenfonds verbonden is? 

Achten de bewindslieden de opzet van deze wetsbepalingen - catego-
risch verbod met mogelijkheid van verdere beperkingen doch met dispen-
satiemogelijkheid door de verzekeringnemer - niet strijdig met het 
streven naar deregulering? 
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Is het niet veeleer gewenst alleen te voorzien (zo nodig) in bevoegdheden 
voor de Verzekeringskamer om nadere eisen te stellen aan de soliditeit 
van zodanige verzekeringen? 

Is er trouwens enige reden om aan te nemen dat zulke verzekeringen 
een meer dan marginale rol zullen spelen in pensioenregelingen? 

Artikel I, J , Artikel 15a 

Kan nader worden toegelicht aan welke voorwaarden hier moet worden 
gedacht, vroegen de leden van de fractie van de P.v.d.A. 

Artikel I, FF, Artikel 83 

De leden van de fracties van C D A . en V V D . vroegen zich af of de 
term «gemachtigde» niet zou moeten worden vervangen door het begrip 
«gevolmachtigde». 

Artikel XI I 

Kan de regering enig inzicht geven in de voorwaarden die zij voornemens 
is te stellen om voor de overgangsmaatregel in aanmerking te komen, 
vroegen de leden van de P.v.d.A. fractie. 

De voorzitter van de commissie, 
Joekes 

De griffier van de commissie, 
Witteveen 
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